



# 稀土钴永磁材料及应用论文选集

SELECTED PAPERS OF RARE EARTH-COBALT  
PERMANENT MAGNETS AND THEIR APPLICATIONS

電子工業出版社

# 稀土钴永磁材料及应用论文选集

## SELECTED PAPERS OF RARE EARTH-COBALT PERMANENT MAGNETS AND THEIR APPLICATIONS

电子工业部元器件工业管理局编

Edited by Bureau of Components and Devices,  
Ministry of Electronic Industry

电子工业出版社

~~the publishing house of~~ Electronic Industry

## 内 容 简 介

稀土钴永磁材料是近20年来发展起来的一代新型永磁材料，它具有优异的永磁性能。本书收选了电子工业部所属研究所及工厂近几年来稀土钴永磁材料的研制及应用方面的主要论文31篇。这些论文大多曾在国内外学术刊物上发表过，或曾在国内外学术会议上宣读读过，有的还曾获得国家或部级奖励。本书对从事磁性材料研究、生产和应用的科研人员、工程技术人员有一定的参考价值，也可供有关专业的大专院校师生、中等专业学校的教师阅读。

### 稀土钴永磁材料及应用论文选集

电子工业部元器件工业管理局编

※

电子工业出版社出版

中国科学技术情报研究所印刷厂印刷

新华书店北京发行所发行 各地新华书店经售

※

1983年5月第一版 开本：850×1168<sup>1</sup>/<sub>32</sub>

1983年8月第一次印刷 印张：9<sup>1</sup>/<sub>4</sub>

印数：1—2000册 字数：248千字

统一书号：17290·2

本社书号：M27·0002

定价：1.35元

## 前 言

稀土钴永磁材料是近二十年来发展起来的一种高性能永磁材料。它具有很高的矫顽力和最大磁能积，是其它永磁材料所不能比拟的。虽然它的价格较贵，但它的性能优异，所以，首先在军事电子设备，空间电子设备以及民用电子设备上得到应用。近几年来，又逐渐推广到电机、机械、仪表和医疗设备等各个方面。据D. Weinmann 和 F. Gallo统计：全世界稀土钴永磁的销售额在1981年为六千多万美元，预计平均年增长率为15%，到1985年将超过一亿美元。按用途分类，1981年美国稀土钴永磁总销售量中，用在军事电子设备，空间电子设备及民用电子设备中的占55%，欧洲占43%，日本占70%，但日本总销售量的65%是用在民用电子设备中，如收音机、电视机、高保真收录音设备及电子表等。在我国，高性能的 $\text{RCo}_5$ 和 $\text{R}_2\text{Co}_{17}$ 永磁材料用于电子设备中的也占很大比例，多数用于超高频电真空器件，音响设备及电机。

近十多年来，我国电子工业部所属的研究所及工厂对稀土钴永磁材料的研究、生产及应用做了大量的工作，在基础研究、材料研制、器件设计、生产技术和推广应用等方面均有相当的成果。

电子工业部西南应用磁学研究所于1969年开始研究稀土钴永磁材料，1975年最大磁能积达到 $16\sim 18\text{MG}\cdot\text{Oe}$ ，1977年及1978年先后定型通过了20及 $24\text{MG}\cdot\text{Oe}$ 的 $\text{RCo}_5$ 材料，1980年5月部级鉴定通过了 $30\text{MG}\cdot\text{Oe}$ 的 $\text{R}_2\text{Co}_{17}$ 材料的设计定型。这些材料都达到了国际上同类产品的先进水平。该所的一些材料样品曾送往美国、日本、瑞士的实验室或工厂测试过，得到他们很高的评价。

电子工业部金川无线电器材厂、北京第三无线电器材厂、金山无线电器材厂、金宁无线电器材厂以及国光电子管厂等是我国试制和生产稀土钴永磁材料较早的工厂。北京真空电子器件研究所、北京电子管厂、国光电子管厂都将稀土钴永磁材料用于微波管。成都微

电机厂，上海微电机研究所将稀土钴永磁材料用于各种微电机。稀土钴永磁材料的生产量逐年增加，应用也越来越广泛。已用于薄型扬声器、立体声耳机、行波管、返波管、磁控管、速调管，力矩电机、平面电机、永磁直流电机、大功率电机、磁悬浮轴承、磁力传动器、磁控溅射、激光系统、高能粒子偏转系统等方面。此外，还用稀土钴永磁体进行磁疗、研究磁场对植物的影响等等。

稀土钴做为新型永磁材料虽然已有近二十年的历史，但它的应用还仅仅是开始。今后，加强材料的基础研究，以进一步提高磁能积、改善温度稳定性、探索新材料等，无疑是很重要的；但更重要的是开发新应用，设计新型永磁器件，研究合理的设计方法。当然，进一步降低材料的价格以及改进大规模生产工艺也是十分重要的。

本论文集收选了电子工业部所属研究所及工厂近几年来稀土钴永磁材料的研制及其应用方面的一些主要论文，共31篇。其中关于稀土钴永磁材料研究的论文有10篇，稀土钴永磁在电子技术中应用的论文13篇，稀土钴永磁在电机中应用的论文6篇，其它方面的论文2篇。

本选集既反映出电子工业部系统稀土钴永磁材料发展的历史梗概和现状，又可通过它了解到我们开发的范围。从技术水平看，有些论文写得比较深入，反映了工作的深度和广度。

我们希望：出版此论文集，能增进我们与国内外同行的相互了解与交流；能对从事稀土钴永磁材料研制及应用研究的人们有一定参考价值；能促进这方面的工作得到不断的发展。

受电子工业部元器件工业管理局委托，负责本文集选编工作的是稀土钴永磁材料及应用论文选集编委会。编委会由下列同志组成：张熙（主编）、潘尊五（副主编）、余星锄、李友浩、丁光未、赵柏甲、孙大库、宋后定、胡仁芳。

张 熙

1983年2月

## Preface

Rare earth cobalt permanent magnetic material is a high performance material developed during the last twenty years. It has a higher coercive force and maximum magnetic energy product than other permanent magnetic materials. Despite high cost, the outstanding performance of this material makes itself useful to military, space and civilian electronic equipments. During recent years, its application extends to those fields as electrical machinery, mechanical equipments, instrumentation, medical appliance etc. According to D. Weinmann and F. Gallo\*, the world's total sale of rare earth cobalt permanent materials amounted to more than 60 million US dollars in 1981 and will be over 100 million US dollars in 1985 with a predicted yearly increase rate of 15%. In 1981, 55% of the total value in the United States goes to military, space and civilian electronic equipments; those for Europe and Japan are 45% and 70% respectively. But 65% of the total value goes to radio set, TV, Hi-Fi recorder and receiver, electronic watch and other civilian equipments in Japan. Most of the high performance  $\text{RCo}_5$  and  $\text{R}_2\text{Co}_{17}$  permanent magnetic materials produced in China are for electronic equip-

---

\* Proceedings of the International Workshop on REPM and Their Applications, p.485 (1982).

ments, mostly UHF vacuum electron device, audio equipment and electrical machinery.

A large amount of work were done in various research institutes and factories under the Ministry of Electronic Industry in recent ten or more years. Considerable results have been achieved in basic research, material development, device design, production technology and application.

Southwest Research Institute of Applied Magnetics under the Ministry has been engaged in R&D of the REPM material since 1969.  $\text{RCo}_5$  with maximum magnetic energy product of 16—18 MG·Oe was successfully developed in 1975. Those with 20 and 24 MG·Oe were finalized in 1977 and 1978.  $\text{R}_2\text{Co}_{17}$  with 30MG·Oe was finalized in 1980. Their performance can be compared with those of similar advanced international products. Some samples were sent for testing to laboratories and factories in the United States, Japan and Switzerland and were highly appraised.

Jingchuan, Beijing No.3, Jingshan and Jingning Radio and Appliance factories and Guoguang Electron Tube Factory under the Ministry are among the earlier producers. Beijing Research Institute of Vacuum Electron Devices, Beijing Electron Tube Factory and Guoguang Factory are using this material in the magnetic field of microwave tube. Chengdu Micromotor Factory and Shanghai Micromotor Research Institute are using this material in their products. The production has increased and the application has spread to ultra-thin loudspeaker, stereo head-

phone, travelling wave tube, backward wave tube, magnetron, klystron, torque motor, planar motor, permanent magnet DC motor, high power motor, magnetic floating bearing, magnetic driver, magnetically-controlled sputtering, laser system, high energy particle deflection system etc. Magnetic therapy by rare earth cobalt permanent magnet and the effect of magnetic field on plants have also been among the topics of research.

The application of this material is still in its infancy, although its first publicity as a new permanent magnetic material dates back to twenty years ago. Further basic research is of significance for increasing its magnetic energy product, improving its temperature coefficient and finding new materials. But what is more important is to look for new applications, to design new permanent magnetic devices and to devise more sensible design principles. Further reducing the cost and improving large scale production processes are also of great importance.

This book includes 31 major articles selected from various research institutes and factories within the Ministry in the field of development and application of rare earth cobalt permanent magnetic material. Of them, 10 devoted to R&D of the material, 13 to application in electronic technology, 6 to application in electrical machinery and 2 to other fields. This compilation reports the developmental process and state-of-the-art of this material within this Ministry. One appreciates the effort made and the range of development of this material from

this book. From the technical point of view, some of the papers give better perspective, reflecting the depth and the full extent of the work.

It is hoped that this compilation may promote the mutual understanding and technical exchange between us and colleagues in and outside this country. It could be a reference to those engaging in the R&D and application of rare earth cobalt permanent magnetic material and may add to the continuous advancement of this new material.

The editorial committee of this book is entrusted by Bureau of Components and Devices, Ministry of Electronic Industry and includes Zhang Xi (editor-in-chief), Pan Zunwu (associate editor-in-chief), Yu Xingchu, Li Youhao, Ding Guangwei, Zhao Baijia, Sun Daku, Song Houding and Hu Renfang.

Zhang Xi

February, 1983

# 目 录

## 材料·工艺

1. 添加 $(2\text{Fe}) \cdot (\text{Sn})$ 的钐钴永磁材料  
.....宋后定 陈培林 彭爱玲 (1)
  2. 含Zr的 $\text{Sm}_2(\text{Co}, \text{Cu}, \text{Fe})_{17}$ 合金的微观结构和永磁性能  
.....孙大库 刘语今 易全瑞 何春英 (9)
  3.  $\text{R}_2\text{Co}_{17}$ 永磁材料的进展  
.....孙大库 易全瑞 洪汉村 何春英 (20)
  4. 低温度系数稀土钴永磁材料及其在行波管中的应用  
.....吴瑞雪 韩德模 (29)
  5. 稀土钴永磁材料温度特性的研究  
.....易全瑞 孙大库 洪汉村 何春英 金秀刚 (37)
  6. 添加 $(2\text{Fe}) \cdot (\text{Sn})$ 的 $\text{SmCo}_5$ 永磁材料的穆斯堡尔谱的研究  
.....赵骥万 王广厚 张 健 王桂琴  
张世远 刘长清 翟宏如 陈培林 宋后定 (49)
  7.  $\text{SmCo}_5$ 磁体轴向场的磁特性稳定性的研究.....赵印桐 (59)
  8.  $\text{RCo}_5$ 稀土钴永磁材料的稳定性实验研究  
.....况力荣 宋后定  
彭爱玲 余庆珍 张光明 罗新强 (67)
  9. 用超导磁场测量稀土钴永磁材料的磁滞回线(摘要)  
.....窦梅芳 程传伞 黄麒麟 (73)
  10.  $\text{SmCo}_5$ 粘结磁体(摘要).....陈子茂 宋太华 李庭奎 (79)
- ## 在电子技术中的应用
11. 稀土钴永磁材料在返波管中的应用.....宋后定 况力荣 (86)
  12. 低温度系数稀土钴永磁材料在大功率行波管中的应用

|                               |                   |
|-------------------------------|-------------------|
| .....赵柏甲 金汉亮 许志函 (95)         |                   |
| 13. 周期永磁聚焦系统的磁温度补偿            |                   |
| .....赵柏甲 金汉亮 许志函 (106)        |                   |
| 14. 轴向-径向磁化并联周期永磁系统 .....     | 赵柏甲 金汉亮 (118)     |
| 15. 平极靴周期钐钴永磁聚焦系统的理论分析        |                   |
| 及实验研究 .....                   | 郭显平 李江蓉 (127)     |
| 16. 稀土钴永磁材料在磁控管中的应用 .....     | 罗伦堃 (139)         |
| 17. 非包装式同轴磁控管稀土钴永磁系统的研制       |                   |
| .....况力荣 鲜 杰 张继松 (149)        |                   |
| 18. 稀土钴永磁磁路的设计与计算 (摘要) .....  | 杨金林 (156)         |
| 19. 钐钴永磁材料在行波管中的应用 (摘要) ..... | 刘正和 (160)         |
| 20. 稀土钴永磁材料在抖动式捷变频磁控管中的应用及磁   |                   |
| 路计算 (摘要) .....                | 陆千里 (163)         |
| 21. 稀土钴永磁材料在耦合腔行波管中的应用 (摘要)   |                   |
| .....王镇超 (168)                |                   |
| 22. 钐钴与铝镍钴永磁材料在自屏蔽形磁路中应用之比较   |                   |
| (摘要) .....                    | 鲍广德 黄振源 张永琴 (170) |
| 23. 稀土钴永磁材料在粒子束技术中的应用 (摘要)    |                   |
| .....彭爱玲 况力荣 鲜 杰 (176)        |                   |

## 在电机中的应用

|                             |               |
|-----------------------------|---------------|
| 24. 稀土钴永磁材料在大功率永磁副励磁机上的应用   |               |
| .....朱仁堪 曾和清 冯亚椿            |               |
| 唐任远 耿建发 王成元 宋后定 陈培林 (181)   |               |
| 25. 稀土钴永磁材料在步进电机中的应用 .....  | 鄂峻膺 (195)     |
| 26. 稀土钴永磁体在平面步进电机中的应用       |               |
| .....奚跃华 张菊宝 (208)          |               |
| 27. 动磁式新结构——稀土钴永磁材料在无刷直流电机转 |               |
| 子中的应用 .....                 | 张菊宝 解竹青 (218) |
| 28. 稀土钴永磁直流电动机的研制 .....     | 王双寿           |

|                          |                           |
|--------------------------|---------------------------|
|                          | 周士宣 张菊宝 解竹青 况力荣 张继松 (227) |
| 29. 凸极式稀土钴永磁直流力矩电机及其设计特点 | ..... 彭名焘 (237)           |

## 在磁力机械及其他方面的应用

|                                    |                         |
|------------------------------------|-------------------------|
| 30. 稀土钴永磁体的磁力及其应用.....             | 李昌贵 宋后定 (246)           |
| 31. $R_2Co_{17}$ 型永磁材料的特性及其在工业中的应用 | ..... 申绪芳 刘学芬 陈家德 (258) |

## 附录

|                    |       |
|--------------------|-------|
| 西南应用磁学研究所产品介绍..... | (265) |
| 金川无线电器材厂产品介绍.....  | (268) |
| 金山无线电器材厂产品介绍.....  | (269) |
| 金宁无线电器材厂产品介绍.....  | (271) |

# Contents

## MATERIALS AND PROCESSES

1. SmPrCo Permanent Magnets with Additive  
(2Fe)•(Sn)  
.....Song Houding, Chen Peilin, Peng Ailing (7)
2. Microstructure and Magnetic Properties of Zr-  
Containing  $\text{Sm}_2(\text{Co}, \text{Cu}, \text{Fe})_{17}$   
..... Sun Daku,  
Liu Yujin, Yi Quanrui, He Chunying (17)
3. Development of  $\text{R}_2\text{Co}_{17}$  Magnets  
.....Sun Daku,  
Yi Quanrui, Hong Hancun, He Chunying (26)
4. Rare Earth Cobalt Magnets with Low Tempera-  
ture Coefficient and Their Applications in  
TWTs..... Wu Ruixue, Han Demo (35)
5. A Study of the Temperature Characteristics of  
Rare Earth Cobalt Magnets  
..... Yi Quanrui, Sun Daku,  
Hong Hancun, He Chunying Jin Xiugang (46)
6. On Mössbauer Spectra of  $\text{SmCo}_5$  Permanent  
Magnets Containing (2Fe)•(Sn)  
.....Zhao Jiwan, Wang Guanghou,  
Zhang Jian, Wang Guiqin, Zhang Shiyuan,  
Liu Changqing, Zhai Hongru,  
Chen Peilin, Song Houding (56)

7. The Stability Investigation of the Axial Field  
Produced by  $\text{SmCo}_5$  Magnets  
..... Zhao Yintong (65)
8. The Experimental Study of the Stability of  
 $\text{RCo}_5$  Rare Earth Cobalt Permanent Magnets  
.....Kuang Lirong, Song Houding,  
Peng Ailing, Yu Qinzhen, Zhang  
Guangming, Luo Xinqiang (71)
9. The Hysteresis Loop of Rare Earth Cobalt Per-  
manent Magnets Measured in Superconduc-  
tive Magnetic Field (Abstract)  
..... Dou Meifang, Cheng Chuansan,  
Huang Qilin (77)
10.  $\text{SmCo}_5$  Bonded Magnets (Abstract)  
..... Chen Zimao, Song Taihua, Li Tingkui (84)

## **ELECTRONIC APPLICATIONS**

11. Rare Earth Cobalt Magnet Applications to Back-  
ward Wave Tubes  
.....Song Houding, Kuang Lirong (92)
12. Applications of Rare Earth-Cobalt Permanent  
Magnets with a Low Temperature Coefficient  
to High Power Travelling Wave Tubes  
..... Zhao Baijia, Jin Hanliang, Xu Zhihan(104)
13. The Magnetic Temperature Compensation in a  
Periodical Magneto-Focus-System  
.....Zhao Baijia, Jin Hanliang, Xu Zhihan(116)
14. A Parallel Periodic Permanent Magnet System  
of Axial-Radial Magnetization  
..... Zhao Baijia, Jin Hanliang(126)

15. The Theoretical Analysis and Experimental Study  
of a PPM Focusing System Using  $\text{SmCo}_5$   
Magnet with Plane Pole Pieces  
.....Wu Xianping, Li Jiangrong(137)
16. Applications of REPM to Magnetrons  
..... Luo Lunkun(147)
17. A Development of a Non-Packaged Magnetic  
System with Rare Earth Cobalt Magnets for  
Coaxial Magnetrons  
..... Kuang Lirong, Xian Jie, Zhang Jisong(154)
18. Design Calculation of  $\text{RCO}_5$  Magnetic Circuits  
(Abstract) ..... Yang Jinlin(159)
19. The Applications of  $\text{SmCo}_5$  Permanent Magnets  
in Travelling Wave Tubes (Abstract)  
..... Liu Zhenghe(162)
20. The Design of Magnetic Circuit in a Dither  
Tuned Frequency Agile Magnetron Employ-  
ing a Rare Earth Cobalt Permanent Magnet  
(Abstract)..... Lu Qianli(166)
21. The Applications of Rare Earth Permanent Mag-  
nets in a Coupling Cavity Travelling-Wave-  
Tube(Abstract) ..... Wang Zhenchao(169)
22. A Comparison of  $\text{SmCo}_5$  with Alnico8 Magnet  
Used in Self-Screened Magnetic Circuits  
(Abstract)  
..... Bao Guangde,  
Huang Zhenyuan, Zhang Yongqin(175)
23. The Applications of Rare Earth Cobalt Perma-  
nent Magnets in Particle Beam Technique

(Abstract)

.....Peng Ailing, Kuang Lirong, Xian Jie(180)

## **ELECTRO-MECHANICAL APPLICATIONS**

24. Applications of Rare Earth Cobalt Magnets in  
High Power Subsidiary Exciters  
.....Zhu Renkan, Zeng Heqing,  
Feng Yachun, Tang Renyuan, Geng Jianfa,  
Wang Chengyuan, Song Houding, Chen Peilin(193)
25. Applications of REPM to Stepping Motors  
..... E Junying(206)
26. Use of Rare Earth Cobalt Magnets in 2-Axis  
Linear Hybrid Step Motors  
..... Xi Yaohua, Zhang Jubao(216)
27. A New Moving-Magnet Structure——Applications  
of Rare Earth Cobalt Magnets in the Brush-  
less DC Motors..... Zhang Jubao, Xie Zhuqing(225)
28. Study on Rare Earth Cobalt Permanent Magnet  
DC Motors  
..... Wang Shuangshou, Zhou  
Shixuan, Zhang Jubao, Xie Zhuqing,  
Kuang Lirong, Zhang Jisong(234)
29. Protruding Pole Rare Earth Permanent Magnet DC  
Torque Motors and Their Designing Features  
..... Peng Mingtao(244)

## **MAGNETO-MECHANICAL AND MISCELLA- NEOUS APPLICATIONS**

30. Magnetic Force of the Rare Earth Cobalt Per-  
manent Magnets and Its Applications  
.....Li Changgui, Song Houding(255)

31. Characteristics of  $R_2Co_{17}$  Magnets and its  
Applications to Industrial Products  
.....Shen Xufang, Liu Xuefen, Chen Jiade(262)

## Appendix

- Catalogue Data of REPM Products of Southwest  
Research Institute of Applied Magnetism.....(265)
- Catalogue Data of REPM Products of Jinchuan  
Radio and Appliance Factory .....(268)
- Catalogue Data of REPM Products of Jinshan  
Radio and Appliance Factory .....(269)
- Catalogue Data of REPM Products of Jinning  
Radio and Appliance Factory .....(271)